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DOPRAVA 
N a p o d z i m b y l y d o k o n č e n y 
rekonstrukce tří ulic a vzniklo jedno 
nové parkoviště, na návsi byl 
upraven režim parkování a na 
hlavních silnicích instalovány 
bezpečnostní prvky. O tom, o 
plánech do dalších let a také o 
aktuálním stavu přípravy VRT do 
Drážďan čtěte na stranách 7-11.

Z obsahu

MODERNÍ VZDĚLÁVÁNÍ 
Toto číslo je plné informací o našich 
vzdělávacích institucích. Dozvíte se 
mimo jiné i jak můžete přispět na 
pořízení interaktivních tabulí pro 
naši školu. Více na stranách 16-22.

A ZASE TY ODPADY?! 
Téma odpadů - bohužel - nebude 
chybět ani v aktuálním čísle. Na 
stranách 13-15 se můžete seznámit 
se dvěma analýzami obsahu černých 
popelnic, které v obci proběhly, 
nedostatcích při třídění a o plánech 
na nový systém sběru odpadů v obci 
v roce 2025. 
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ÚVOD

áže n í B řežaňá c i ,  
milí sousedé, 

prosincové číslo obecního 
občasníku je doslova 
nabité informacemi z 
různých koutů naší obce a 
tak na mé tradiční okénko 
tentokrát mnoho místa 
nezbývá.  

I přesto bych chtěl tento 
prostor věnovat krátké 
informaci, která bude 
zajímat zejména rodiče 
budoucích prvňáčků. Je 
zřejmé, že počet dnešních 

předškoláků ve školce nekoresponduje s volným 
místem v budoucí 1. třídě naší školy. Již několik 
měsíců tuto nepříjemnou situaci intenzivně řešíme 

a to nejen na místní úrovni, ale řešení hledáme i ve 
spolupráci s Odolenou Vodou a Velikou Vsí, protože 
i kapacita vodolské školy přesahuje její možnosti a 
je ohroženo také přijímání našich páťáků. Máme 
nyní s kolegy starosty několik scénářů, každý z nich 
míří k tomu, že místa se nejen pro naše děti najdou. 
Bude to sice v každém případě provizorní řešení, 
ale taková je holt neradostná situace v okolí Prahy, 
místa ve školách zkrátka chybí. Rád bych proto 
všechny rodiče ujistil, že řešení se hledá a není 
třeba mít obavy, že bychom to v příštím roce 
společně nezvládli.  

Tolik k nevánočnímu tématu, ale považoval jsem za 
důležité ho na tomto místě zmínit.  

Přeji Vám všem klidné adventní období, krásné 
Vánoce a všechno dobré v novém roce!  

Váš starosta

a první adventní neděli 1. prosince jsme na 
Ovčíně společně za hojné účasti malých i 

velkých rozsvítili obecní vánoční strom a 
symbolicky tak zahájili čtyřtýdenní adventní 
období. V něm se v naší obci odehraje celá řada 
různých akcí, které můžete navštívit.  

Vánoční strom jsme rozsvítili za mohutného 
odpočítávání našich nejmenších z dětské skupiny, 
kteří posléze vystoupili s krátkým hudebním 
představením, na které celý listopad pilně  
trénovali. Pozadu nezůstaly ani děti z mateřské 
školy a základní školy, i jejich vystoupení 
nenechalo přítomné diváky na pochybách, že nám 
tu rostou nadějní hudebníci. 

Kdo nevěnoval všechny své finance na příspěvek 
za občerstvení, který využijeme na dětský den v 
příštím roce (mimochodem vybralo se přes 9500 Kč 
a všem, kteří si dali svařák nebo klobásu a cinkli 
drobákem do kasičky, děkujeme!), mohl nákupem 
výrobků podpořit děti ze školky, kteří zde nabízely 
široké portfolio svých výrobků za výhodné ceny. 
Tržba z prodeje poputuje na pěkný školní výlet na 
konci školního roku, proto děkují všem kupujícím, 
kteří zavítali do jejich stánku.  

Ostatní pak mohli zakoupit různé vánoční 
dekorace od místních tvůrkyň, které své výrobky 
připravovaly během celého roku, aby nám s nimi 
mohly zpestřit nadcházející sváteční období.  

Strom bude na Ovčíně zářit a dělat radost po celý 
advent, přes Vánoce, až tradičně do Tří králů, kdo 
nestihl, může se přijít pokochat kdykoliv jindy.  

Martin Hakauf

Zahájení adventu v naší obci
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 červnu proběhlo letošní druhé veřejné 
zasedání zastupitelstva obce.  

• Na něm zastupitelstvo schválilo nezbytné 
dokumenty pojící se s předchozím rokem, jako 
účetní závěrku naší školy nebo závěrečný účet 
obce. 

• Schválilo také úpravu smlouvy s městem 
Odolena Voda o zajišťování služeb městské 
policie, v ní se mění systém úhrady za tyto 
práce a dochází ke zdražení služby (od 
počátku platnosti smlouvy jsme platili 
stále stejně, nyní je platba vázána na 
počet obyvatel obce).  

• Zastupitelstvo rovněž projednalo 
smlouvu s investorem, kterou obec do 
majetku získá od soukromého investora 
silnici, veřejné osvětlení a vodovod v 
ulici Nad Svatou Annou, a zabývali jsme 
se také budoucím převodem soukromé 
části splaškové kanalizace v ulici Ke 
Křížku, kterou obec má zájem také získat 
do majetku (čekáme na konec dědického 
řízení), aby celý vodohospodářský 
majetek byl sjednocen u jednoho 
vlastníka a nedocházelo k problémům 
mezi jednotlivými majiteli jako se tak děje 
nyní.  

• V neposlední řadě zastupitelstvo odsouhlasilo 
smlouvu s pořizovatelem na pořízení regulačního 
plánu výstavby v lokalitě pod hájenkou. Pořízení 
regulačního plánu zde předpokládá územní plán 
a majitelé pozemků v této lokalitě mají zájem 

DĚNÍ V OBCI

tento regulační plán v nejbližší době pořídit. 
Regulační plán nakonec bude schvalovat 
zastupitelstvo obce. 

V závěru měsíce června jsme zahájili další ročník 
Břežanského filmového léta promítáním české 
komedie Prázdniny s Broučkem pod širým nebem v 
zámeckém parku. Další promítání pak následovaly i 
během prázdnin a tuto sezónu letního kina jsme 
zakončili v září promítáním pro menší diváky.  

Během prázdnin byla zahájena demolice hostince 
na návsi, kterou zastupitelstvo schválilo již na 
začátku roku, nicméně delší čas jsme čekali, až ČEZ 
zrealizuje přeložku nadzemního elektrického 
vedení k sousednímu rodinnému domu. Demolice 
stávajícího zchátralého a staticky nebezpečného 
objektu byla nutná, nebylo finančně ani technicky 

přínosné původní objekt opravovat. Nebylo by 
totiž možné docílit potřebných prostorových a 
dispozičních změn jednotlivých místností, 
bezbariérovosti, ani vyhovět hygienickým či 
požárně-bezpečnostním předpisům. Vzhledem k 
tomu, že byl objekt černou stavbou postavenou v 
minulosti bez povolení, nebylo reálné, aby 
dodatečné povolení, nutné pro jakékoliv další 
akt iv i ty, z í ska l . O f inanční náročnost i 
rekonstrukce ani nemluvě. Proto již několik let 
usilovně pracujeme na projektu nového obecního 
domu, který je aktuálně ve fázi získávání 
stavebního povolení a demolice stávajícího 
objektu je nutnou fází, která musí předcházet 
stavbě nového domu. 

V polovině srpna se na Vinici konal další ročník 
multižánrového hudebního festivalu Verbíř fest, 

V obci se od léta stále něco děje!
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který tradičně spolupořádá i naše obec. Počasí vyšlo 
náramně, lidi se bavili a na místě panovala výborná 
atmosféra. 

V závěru prázdnin jsme se také opětovně sešli se 
zástupci Integrované dopravy Středočeského kraje 
a diskutovali dopravní změny, které nastanou po 
otevření tramvajového terminálu v Sedleci, kde 
budeme přestupovat na tramvaj do Prahy. Byli jsme 
ujištěni, že pro naši obec to bude znamenat 
zkrácení intervalu autobusů do Prahy ve špičce na 
cca 15 -20 minut, což je výborná zpráva. Zároveň 
budou v regionu vzniknou nové autobusové linky, 
které budou propojovat jednotlivé obce v okolí, s 
přestupem na terminálu se tak bude dát pohodlně 
dostat třeba do Líbeznic, Neratovic, ale i Klecan a 
dalších míst, kam je nyní doprava z Břežan 
poměrně komplikovaná a krkolomná. Z terminálu 
Sedlec by také měly odjíždět dálkové spoje ve 
směru na Litoměřice, Teplice, Ústí nad Labem nebo 
Českou Lípu. Zároveň bude možné z nové zastávky 
před terminálem stezkou pro pěší přejít dálnici ve 
směru k Lidlu, což ocení ti, kteří potřebují nakoupit 
a jsou odkázáni na autobus.  

Na počátku měsíce září proběhlo další veřejné 
zasedání zastupitelstva obce.  

• Zastupitelstvo mimo jiné schválilo pokračování 
projekčních prací na projektu nové svazkové 
školy Pode Vsí v Odoleně Vodě. Aktuálně je 
hotová studie nové školy, která určila základní 
parametry budovy a pokud se chceme posunout 
dál, tedy usilovat o získání stavebního povolení a 
též o získání dotačního financování ze strany 
státu, je zapotřebí vyhotovit projektovou 
dokumentaci pro povolení stavby. Svazek obcí 

DĚNÍ V OBCI
bude muset na další fázi projektové činnosti 
vynaložit finanční prostředky ve výši 15 881 250 
Kč. Podíl naší obce, jako člena svazku, je 9,04 %, 
výše příspěvku tedy bude 1 435 665 Kč a budeme 
jej hradit ve dvou splátkách v příštím roce a v 
roce 2026, kdy se předpokládá získání stavebního 
povolení. 

• Zbylý program zasedání se týkal nových obecně 
závazných vyhlášek obce. Některé z nich jsme 
museli novelizovat a nově přijmout, protože se 
od jejich vydání změnily zákony a vyhlášky už 
nebyly formálně aktuální, na jejich obsahu se ale 
nic nezměnilo (jde o vyhlášku zakazující volné 
pobíhání psů, provozování hazardu, a provádění 
hlučných činností v neděli). Zastupitelstvo také 
přijalo dvě úplně nové vyhlášky, které jsme v 
obci prozatím neměli. První z nich je vyhláška k 
ochraně veřejné zeleně, ta zakazuje zejména 
poškozování veřejné zeleně, vjíždění a parkování 
automobilů na veřejné zeleni a zavádí povinnost 
úklidu veřejných prostranství. 

• Druhá nová vyhláška se týká stanovení 
koeficientů pro výpočet daně z nemovitých věcí. 
O tématu, který řeší, se dočtete více na dalších 
stranách. 

Zastupitelstvo znovu zasedalo v říjnu, kdy 
schválilo dodatek ke zřizovací listině naší školy, 
který zejména umožní, aby škola mohla přímo 
pořádat i mimoškolní aktivity jako jsou kroužky 
nebo příměstské tábory, což nyní nebylo možné. 
Dále zastupitelstvo rozhodlo o mimořádném 
příspěvku pro školu ve výši 250 000 Kč, který bude 
sloužit k pokrytí financování nepedagogických 
pracovníků, na které škola letos od státu dostala 
méně peněz a již neměla na platy těchto 
nepostradatelných lidí (kterými jsou kuchařka, 
uklízečka, hospodářka a školník) do konce roku. 
Není to bohužel ideální situace a stát nás nutí platy 
těchto lidí hradit z vlastních peněz obce, které mají 
sloužit zejména k investicím a všeobecnému rozvoji 
obce, nikoliv na platy zaměstnanců ve školství, za 
které je zodpovědný stát. V příštím roce se dají v 
tomto ohledu očekává další změny (nepedagogy by 
měly platit obce ze 100 %, stát by jim na to měl 
poslat adekvátní množství peněz), uvidíme, jak to 
dopadne. Jsme připraveni škole pomoci, jak jen to 
bude možné. 

V polovině měsíce proběhlo na úřadě dílčí 
přezkoumání hospodaření obce ze strany 
auditního týmu středočeského krajského úřadu. Po 
pěti hodinách práce audit nezaznamenal žádné 

foto: Martina Adlerová
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pochybení ve vedení obce z hlediska hospodaření, 
zadávání veřejných zakázek, nakládání s obecním 
majetkem ani v dalších oblastech správy obce. 
Opakovaně tak audit potvrzuje, že obec je vedena 
efektivně a s péčí řádného hospodáře.  

V závěru října jsme si připomněli 106. výročí vzniku 
samostatného československého státu. Na počest 
jednoho z nejvýznamnějších státních svátků naší 
země a také Dne válečných veteránů, který si 
připomínáme 11. listopadu, byl u pomníku obětem 
I. světové války na návsi položen věnec v barvách 
trikolory, který věnovala paní Blanka Walová a za to 
jí patří velké poděkování. Ani tyto zmařené životy 
lidí z naší obce, byť stály na straně poražených, 
nebyly zbytečné. Byla to právě první světová válka a 
její výsledky, které vedly k rozpadu Rakouska-
Uherska a ke vzniku našeho samostatného státu. 
Nezapomínejme. 

Martin Hakauf, starosta 
Mikuláš Végh, místostarosta

Daň z nemovitých věcí v roce 2025
astupitelstvo obce schválilo novou úpravu daně 
z nemovitých věcí pro rok 2025. Nová obecně 

závazná vyhláška stanovuje místní koeficient pro 
obec ve výši 3, který se vztahuje na všechny 
nemovité věci v celém katastrálním území obce s 
výjimkou pozemků zařazených do skupiny 
vybraných zemědělských pozemků, trvalých 
travních porostů nebo nevyužitelných ostatních 
ploch. Dále stanovuje samostatný místní koeficient 
pro rekreační budovy ve výši 5. Těmito koeficienty 
se následně násobí základní sazba daně pro 
jednotlivé nemovité věci. Nové daňové přiznání 
není třeba podávat (pokud se nezměnily majetkové 
poměry), výpočet daně s novými koeficienty 
provede finanční úřad automaticky. 

Vzhledem k tomu, že jde o důležitou věc, která se 
dotýká všech vlastníků nemovitostí, na dalších 
řádcích podrobně uvádíme, proč se zastupitelstvo 
rozhodlo takovou změnu přijmout. 

Pravomoc obce stanovit koeficienty pro výpočet 
daně z nemovitých věcí platí od roku 2008 (poprvé 
pro zdaňovací období 2009), obec tuto pravomoc ale 
doposud nevyužívala, občané tak byli ušetřeni 
zvyšování této daně posledních 15 let. 

Za tuto dlouhou dobu se ani nezměnily základní 
sazby daně (do loňského roku platily sazby z roku 
2010), to znamená, že vlastníci platí posledních 14 
let úplně stejnou daň. Pokud to k něčemu 
připodobníme, je to jako bychom dnes stále platili 
za polední menu v restauraci 70 Kč jako v roce 2010 
(přitom aktuálně stojí v průměru téměř 200 Kč). To 
pro naši obec znamená, že za uplynulé období 
výnos této daně sice nominálně zůstal stejný (v 
roce 2023 činil tento výnos zhruba 600 000 Kč), ale 
reálná hodnota peněz, které obec v rámci této daně 
získala, postupně během uplynulých let klesala. Jen 
inflace za uplynulých 14 let dosáhla 65 %.  

Možná si říkáte, proč daň zase zvyšujeme, když už 
jsme ji zvýšili loni a Vy jste letos kvůli tomu museli 
zaplatit zhruba 0,8x více. Tato změna sazeb daně z 
nemovitosti od 1.1.2024 ovšem nebyla provedena 
obcí, ale státem. Novelizací zákona o dani z 
nemovitých věcí byly od počátku tohoto roku 
navýšeny základní sazby pro jednotlivé druhy 
staveb a pozemků ve všech obcích v ČR, s tímto 
navýšením tedy obec neměla nic společného. Výnos 
z daně se sice pro obec v roce 2024 díky navýšení 
sazeb zvýšil 1,8krát, ale z tohoto "státního" 
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navýšení obce nakonec nemají žádný užitek, 
protože jim byly současně sníženy příjmy z 
ostatních vybraných daní ze státního rozpočtu (tzv. 
sdílené daně, které se dělí mezi stát, kraje a obce) o 
stejnou výši. Nula od nuly pošla a výše výběru daně 
je pro obce tedy rovna situaci v roce 2010, zatímco 
výdaje od té doby kvůli inflaci zásadně narostly. 

Důležité je také dodat, že výběr daně z nemovitých 
věcí je stoprocentním příjmem obce. Byť ji vlastníci 
platí státu, stát následně celý výběr daně posílá 
konkrétní obci. Peníze občanů se tak neztratí ve 
státním rozpočtu, ale v plné výši putují do rozpočtu 
obce a jsou použity na důležité investice přímo v 
obci. 

Obec se rozhodla navýšit místní koeficient z 
několika důvodů. Jedním z nich je právě výše 
zmíněný reálný pokles výnosu z této daně za 
uplynulých 14 let.  

Další důvod souvisí se smyslem této daně, kterým je 
financování infrastruktury v obci, kde se 
nemovitost nachází, př ičemž v ybudovaná 
infrastruktura pak slouží obyvatelům dané 
nemovitosti. Za posledních 5 let bylo v obci 
poměrně masivně investováno do vzhledu obce, 
veřejné infrastruktury a občanské vybavenosti, 
celkově několik desítek milionů korun (nejvíce za 
období od roku 2010). Už samo o sobě toto 
zhodnocuje každou nemovitost v obci, protože 
pokud kolem ní vede nová silnice, v obci je dětská 
skupina, dobrá škola, nové hřiště anebo funkční 
vodovod či kanalizace, je to zhodnocení nejen pro 
současné vlastníky, ale i lákadlo pro případné 
zájemce o koupi takové nemovitosti. Zvýšený 
koeficient tak reaguje na to, že se naše obec zvedá 
ve smyslu služeb a celkového vzhledu.  

Dále se obec potřebuje rozvíjet i do budoucna, čeká 
nás řada důležitých investic, nicméně objem peněz 
ze státního rozpočtu, které obec dostává, klesá a 
zřejmě bude klesat dál (mizí vhodné dotační 
možnosti, snižuje se objem prostředků z 
rozpočtového určení daní – ze sdílených daní, které 
stát vybere a dělí je mezi obce, kraje a stát). 
Doposud jsme k rozvoji využívali také příspěvky od 
několika developerů, kteří v obci v posledních 
letech staví nebo připravují výstavbu rodinných 
domů. Územním plánem byla ale do budoucna další 
výstavba výrazně omezena (proto abychom 
uchránili obec před zběsilým tempem výstavby 
domů jako v Bašti nebo Postřižíně či Předboji, kdy 
nestačí kapacity škol, autobusů nebo čistíren 
odpadních vod), s těmito penězi proto do budoucna 
počítat obec nemůže a jiné větší možnosti vlastních 

příjmů (tedy mimo příjmy od státu) nemá. 
Zvýšením koeficientů se tak každý bude podílet na 
dalším rozvoji obci, každý z vlastníků přispěje svou 
částí a společné peníze se pak použijí na důležité 
investice (chybí dokončit poslední asfaltové 
komunikace, čeká nás stavba obecního domu, 
řešení kapacity školy, přestavba hasičárny na 
zázemí pro technické služby a mnohé další menší 
projekty). Opět platí, že placením této daně si 
občané "platí" zhodnocování svých nemovitostí, 
protože pokud v obci budou dokončeny tyto 
investice, obec bude mít opět ještě hezčí veřejná 
prostranství, bude mít další nabídku občanské 
vybavenosti a toto všechno přispívá k tomu, že se 
hodnota jednotlivých nemovitostí zvyšuje. Je to tak 
investice do budoucna nejen pro obec, ale i pro 
jednotlivé vlastníky nemovitostí. 

V případě objektů k rekreaci byl navržen vyšší 
koeficient, a to zejména proto, že většina vlastníků 
chat v obci nejsou občané obce, tudíž obec za tyto 
obyvatele nedostává žádné finanční prostředky 
(daně se do obcí přerozdělují podle počtu trvale 
hlášených obyvatel), ale tito vlastníci mohou 
konzumovat veškeré služby, které obec nabízí 
(autobusovou obslužnost, odvoz veškerých druhů 
odpadů, veřejné osvětlení, nové silnice, hřiště 
apod.). Na tyto služby se v podstatě těmto lidem, 
kteří nejsou občany obce, skládají všichni ostatní, 
kteří v obci mají trvalé bydliště. Je proto fér, aby se i 
vlastníci nemovitostí k rekreaci podíleli na těchto 
službách, které využívají, přestože nejsou občany 
obce.  

Druhým důvodem zvýšení koeficientu daně u 
rekreačních objektů je skutečnost, že většina chat 
je soustředěna do chatové osady za dálnicí, kde 
chybí základní infrastruktura, včetně kvalitní cestní 
sítě. V minulých letech zde bylo vybudováno nové 
veřejné osvětlení a rozhlas, nicméně i místní 
komunikace v lokalitě si zaslouží opravu. Nelze tak 
ale činit na úkor trvale hlášených občanů obce, 
kteří mají logicky v případě oprav obecního 
majetku přednost. Navýšením koeficientu u chat a 
dalších rekreačních objektů tak dojde k tomu, že 
bude možné v budoucnu investovat i do této 
lokality, a to díky navýšení daňového výběru od 
vlastníků zdejších chat. Opět i zde platí logika, že 
tito vlastníci si předplácí zhodnocení svých 
nemovitostí do budoucna, neboť investicí do okolní 
obecní infrastruktury dojde ke zhodnocení 
jednotlivých rekreačních nemovitostí. 

Věříme, že tento krok pochopíte. 

Martin Hakauf
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DOPRAVA

Rekonstrukce místních komunikací je u konce
a konci října dokončila stavební firma práce na 
rekonstrukci tří ulic v obci, na kterých 

pracovala od května. Opraveny byly ulice Jirovcová, 
Lomená a K Háji, ve všech ulicích byla vybudována 
nová dešťová kanalizace, vznikla nová parkovací 
místa a ulice byly nově vyasfaltovány. V rámci 
stavby bylo také upraveno parkoviště v ulice Ke 
Kovárně, kde byly zlikvidovány nevzhledné 

betonové panely a na místě vznikla nová parkovací 
stání. Celkové náklady na tuto akci jsou cca 10 000 
000 včetně DPH, zhruba 3 500 000 Kč jsme na tuto 
stavbu získali v rámci dotace z ministerstva pro 
místní rozvoj, zbylou část tvoří vlastní finanční 
prostředky obce. Další část obce se svým vzhledem 
přiblížila k tomu, jak by měla veřejná prostranství 
vypadat ve 21. století. Jak jsme avizovali v roce 
2018, hodláme postupně opravit všechny 
komunikace s nezpevněným povrchem (a poté 

upravit i povrch ulic K Dálnici a Na Pískách, kde je 
historicky asfalt poškozený řadou překopů a chybí 
zde i parkovací stání, která jsou v obytné zóně 
nezbytná).  

Za uplynulých 6 let jsme velkou část slibu splnili, 
na opravu čekají už jen ulice Na Plácku (projektová 
dokumentace se aktuálně dokončuje, stavbu 
předpokládáme v roce 2026), Široká a Vilová 
(probíhá řízení k získání stavebního povolení, 
stavba bude zahájena po dokončení developerské 

výstavby v lokalitě a rekonstrukci zbylé části ulice 
Ke Studánce, kterou zajistí a zaplatí také investor 
výstavby v lokalitě). Zaměříme se i na ulici Za 
Dálnicí a K Dolínku. V příštím roce dále 
předpokládáme vybudování nového chodníku v 
ulici Baštecká a v roce 2026 přijde na řadu 
rekonstrukce chodníku od školy směrem k pěší 
cestě na Vinici (u zrcadla). 
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Další investiční akce v silniční dopravě, která nás v 
roce 2025 čeká, je rekonstrukce obecní komunikace 
vedoucí ke kompostárně směrem na Velikou Ves. Na 
tuto akci byl zpracován projekt a v říjnu jsme ve 
veřejné soutěži vybírali realizační firmu. Sešlo se 
celkem 6 nabídek a nejnižší cenu ve výši 1,6 
milionu Kč bez DPH nabídla společnost Froněk spol. 
s.r.o. z Rakovníka, se kterou již máme zkušenost z 

DOPRAVA
rekonstrukce ulice U Obory, kterou tato společnost 
realizovala v roce 2021. Stavbu očekáváme v 1. 
polovině příštího roku, 50 % nákladů uhradí dle 
dojednané dohody vlastník kompostárny, který 
komunikaci kromě obce také využívá.  

Martin Hakauf

a návsi došlo k dokončení regulace parkování v 
tomto prostoru. Nový režim parkování je zde  

vyznačen jak svislým, tak i vodorovným dopravním 
značením (bílé čáry vymezující jednotlivá parkovací 
místa, bílé stínování se zákazem vjezdu a stání a 
žluté čáry a kříž, které indikují zákaz zastavení). 
Věnujte pozornost dopravnímu značení a 
respektujte ho! Kontrolu jeho dodržování provádí 

městská policie a jeho nedodržování bude 
pokutováno jako přestupek. Náves je nyní 
rozdělena do tří parkovacích zón s odlišným 
režimem: 

• Pravá část parkovacích míst (celkem 6) je během 
všedních dnů mezi 7. a 18. hodinou vyhrazena 
pro potřeby zaměstnanců obecního úřadu a školy. 
Večer a přes noc nebo během víkendů je možné 
tato místa využít bez omezení. 

• Prostřední část parkovacích míst (celkem 7) je ve 
všední dny od 7 do 18 hodin vymezena s 
maximální dobou stání 1 hodina - tato místa jsou 
určena např. rodičům, kteří vezou dítě do školy, 
nebo lidem, kteří si jdou něco zařídit na úřad, 

nakoupit nebo do balíkových boxů . Čas příjezdu 
můžete nastavit na parkovacích hodinách nebo 
provizorně zanechat ručně psanou poznámku o 
čase příjezdu, kterou necháte za čelním sklem, 
aby byla viditelná. Přes noc (od 18 do 7 hod.) a o 
víkendech je možné i tato parkovací místa využít 
bez omezení délky parkování. 

• Levá část návsi (celkem 8 parkovacích míst) pak 
slouží jako parkoviště bez omezení, lze tam tedy 
parkovat i během všedního dne libovolně 
dlouhou dobu. 

Zároveň s touto úpravou důrazně žádáme rodiče 
dětí, kteří přijíždí do školy nebo školky, aby svá 
auta neparkovali před vjezdem do školy a v okolí 
školy. Celá tato plocha před školou je chodníkem 
nebo trávníkem a stáním na chodníku vytváříte pro 
další děti a chodce (kteří přichází z obce nebo jdou 
od autobusu po přechodu) nebezpečné a život 
ohrožující situace, kdy musí odstavené auto před 
školou obcházet, vstupovat do vozovky a podobně. 
Nehledě na to, že stáním na chodníku nebo na 
veřejné zeleni se dopouštíte přestupku, za který lze 
udělit pokutu až do výše 50 000 Kč. Zkusme být k 
sobě ohleduplní, sdílíme tu jeden veřejný prostor a 
nikdo nemá právo si ho přivlastňovat na úkor 
druhých.

Změny v parkování automobilů na návsi
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DOPRAVA

ěhem října jsme zrealizovali projekt na zvýšení 
bezpečnosti chodců a obecně silničního 

provozu v obci. Byly zvýrazněny přechody pro 
chodce v serpentinách pomocí klikatých čar a 

novými značkami přímo na vozovce. V serpentinách 
byla zároveň z obou stran instalována dopravní 
značka s nejvyšší povolenou rychlostí 30 km/h. U 
horní autobusové zastávky ve směru do obce byla 
instalována dopravní značka přikazující neobjíždět 
autobus stojící v zastávce tak, aby nedocházelo k 
ohrožování chodců, kteří vstupují na přechod pro 
chodce před autobusem. Upozorňujeme, že tato 
značka, ač je modrá (tedy „pouze“ příkazová a 
nikoliv zákazová), je závazná, a nikoliv pouze 
doporučující, její porušení je tak přestupkem (který 
lze odměnit pokutou až do výše 5 000 Kč), na který 

se v dohledové činnosti zaměří městská policie. 
Dále byly na všech příjezdech do obce instalovány 
bílé klikaté čáry, které opticky zužují vozovku a 
řidiče by měly upozornit, že vjíždí do obce, a tak by 
měl snížit rychlost a dbát zvýšené opatrnosti 
zejména ve vztahu k chodcům. 

Cílem všech opatření není nikoho zbytečně strašit 
nebo dokonce postihovat, ale řidiči by si díky tomu 
měli uvědomit, že chodci jsou v silničním provozu 
mnohem více zranitelní a řidiči by je měli mnohem 
více respektovat a svou jízdu jim přizpůsobit, o to 
víc projíždí-li obydlenou částí obce. Na to, že se v 
místě mohou nacházet chodci a že je třeba snížit 
rychlost, by je mělo upozornit právě nově 
instalované dopravní značení. 

Martin Hakauf

Opatření ke zvýšení bezpečnosti chodců v obci
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DOPRAVA

následně získaly stavební povolení. Po zvýšení 
hlukových limitů však jejich stavba byla v ohrožení, 
neboť hluk z dálnice najednou žádné limity 
neporušoval a byl v normě. Jednali jsme proto dál, 
protože si myslíme, že i hluk, který je sice v normě 
podle vyhlášky, je obtěžující a je potřeba ho řešit, 
když už naši obec před lety tak nešťastně protnula 
dálnice.  

Určitě v jednáních a prosazování zájmů obce 
vytrváme i dál a v rámci plánovaného rozšíření 
dálnice D8 budeme trvat na tom, aby protihluková 
opatření byla aplikována i na dalších částech 
dálnice D8 v našem katastru, kudy se také šíří hluk 
do obce (zejména na počátku obce u čerpací stanice 
a odpočívky, byť i tam by nyní měly být postaveny 
menší protihlukové stěny k odstínění odpočívky, 
které by mohly pomoci zamezit šíření hluku 
směrem k obci).  

Martin Hakauf

editelství silnic a dálnic zahájilo v polovině září 
stavbu nových protihlukových stěn podél 

dálnice D8 v naší obci. To je po více jak 30 letech 
snah o řešení hluku z dálnice velmi dobrá zpráva, 
protože se nyní odhlučnění dálnice přiblíží 

standardům 21. století. Naše energie (a energie 
našich předchůdců, na kterou jsme navázali) a 
neustálá jednání stály za to a po pěti letech 
intenzivní snahy o efektivnější protihluková 
opatření jsme se konečně posunuli dál.  

I přesto, že vyhláškou vlády byly od července 2023 
zvýšeny limity hluku ze silnic, železničních tratí a 
dalších zdrojů, stále jsme s ŘSD vyjednávali o tom, 
aby byly řešeny stávající nevyhovující protihlukové 
stěny, které hluku z dálnice D8 vůbec nebrání a lidé 
v okolních domech velmi trpí. Na začátku roku 2023 
byla vypracována projektová dokumentace nových 
protihlukových stěn, které jsou dvakrát vyšší než ty 
současné, a mnohem delší než nyní. Tyto stěny 

Nové protihlukové stěny na dálnici D8

d 1.12. vstoupil v platnost nový jízdní řád 
autobusové linky 373. Ta zároveň přestane být 

provozována společností ČSAD Střední Čechy, nově 
ji bude provozovat Dopravní podnik hl. m. Prahy, to 
bude znamenat nasazení nových typů autobusů na 
této lince, případně změnu kontaktních spojení na 
dopravce. Jízdní řád je ke stažení na webu obce. 
Věnujte pozornost změnám v jízdním řádu, jsou zde 
některé drobnější posuny v odjezdech jak ve směru 
z Prahy, tak i ve směru do Prahy (zde došlo k 

posunutí i odpoledních odjezdů z Odoleny Vody, 
což by mělo pomoci našim žákům stíhat lépe 
autobus do Břežan po skončení vyučování).  

V případě víkendových spojů by mělo dojít k úbytku 
cestujících na lince 373 (časté přeplnění autobusů 
už od Odoleny Vody), neboť od prosince dochází k 
posílení víkendových spojů na lince 370 a 372, 
cestující z Vodolky by se tak měli rozmělnit i do 
těchto spojů a linka 373 by měla být komfortnější 
pro cestování.

Změny v provozu autobusové linky číslo 373
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VRT PRAHA-DRÁŽĎANY

První úspěch naší obce při jednání o železniční trati
iž několik let velmi intenzivně jednáme se 
Správou železnic ohledně vedení železničního 
koridoru VRT Praha-Drážďany přes náš katastr. 

Za obec požadujeme důsledně 
v y řeše n í p r o t i h l u k o v ýc h 
opatření, snížení nivelity tratě 
tak, abychom se nemuseli dívat 
na mnohametrové náspy, 
požadujeme také maximálně 
citlivý prostup naším okolím 
včetně krajinářských opatření, 
aby nás trať neobtěžovala i z 
hlediska pohledů z obce 
(zakrytí stromy, remízky, 
náhrada stavbou zničené 
z e l e n ě a p o d . ) . Z á r o v eň 
p o ž a d u j e m e m a x i m á l n í 
zachování všech prostupů 
krajinou jak pro lidi (polní 
cesty), tak i pro zvěř (migrační 
koridory).  

V září jsme se opět po několikáté sešli se zástupci 
Správy železnic, tentokrát i za přítomnosti 
projektantů , kteř í př ipravují projektovou 
dokumentaci a řešili s nimi i konkrétní technické 
detaily, jako nově budovanou cestní síť a její 
vlastnictví, odvodnění trati v našem katastru nebo 
rekultivaci míst po stavbě (např. přerušená silnice 

do Předboje), včetně nutnosti obnovy krajinných 
prvků, které budou stavbou zasaženy (remízky či 
travnaté louky). Tyto podněty jsme následně za 

obec uplatnili i v rámci vyjadřovacího portálu, 
jehož prostřednictvím Správa železnic sbírá 
podněty před přípravou dokumentace vlivu stavby 
na životní prostředí (EIA), kterou očekáváme v 
první polovině roku 2025. I v tomto procesu 
budeme maximálně aktivní a naším cílem je, aby 
VRT naším katastrem prošla co nejméně invazivně 

a provoz trati obtěžoval v budoucnu naši obec co 
nejméně. 

V minulých dnech jsme zaznamenali první 
významný úspěch, Správa železnic potvrdila, že 
p o l n í c e s t a v e s mě r u n a P ře d b o j ( z a 
kompostárnou) nebude železnicí přerušena a tím 
zničena, ale že vyhoví našim připomínkám a v 
těchto místech vybuduje most, který bude 
zároveň obsahovat zelený pás, aby sloužil i pro 
přechod zvěře přes trať.  

Možná se to zdá jako malé vítězství, ale jednání 
jsou nesmírně složitá a komplikovaná a bohužel 
zájmy obcí podél plánované trati jsou ze strany 
Správy železnic a ministerstva dopravy v mnoha 
ohledech silně přehlíženy. Děláme proto 
maximum na všech možných frontách, abychom 
zajistili, že nás železnice nebude v obci 
obtěžovat nad nutnou míru. V jednáních 
vytrváme a budeme pokračovat dál!  

Martin Hakauf
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SPOLEČENSKÝ ŽIVOT

Přivítali jsme nové občánky obce a oslavili významné 
narozeniny břežanských jubilantů

etošní září bylo ve znamení dvou společenských 
akcí. Společně s panem místostarostou jsme s 

rodiči, příbuznými i náhodnými diváky přivítali do 
naší obce 15 nových občánků. Vítání se konalo po 

dvou letech, a tak se nám počet dětí poměrně 
znásobil. Na úvod na Ovčíně vystoupily děti z naší 
základní školy a mateřské školky s krásným 
představením s hudebním doprovodem paní Evy 
Kondelíkové. Občánci od obce dostali pamětní list 

připomínající tuto slavnostní událost a stříbrnou 
pamětní medaili s motivem kaple sv. Anny, která 
jim bude památkou na místo, kde vyrůstali. Pohrát 
si pak mohli s háčkovanými chobotničkami, které 

speciálně pro tuto příležitost 
vyrobila Jana Kejlová z Odoleny 
Vody. Na památku si mohli rodiče 
nebo starší sourozenci odnést také 
korálkové náramky, které připravila 
paní Věra Čížková. Oběma dámám 
patří velké poděkování za milé 
dárky, které všem dětem udělaly 
velkou radost! 

Program na Ovč íně následně 
pokračoval setkáním jubilantů naší 
obce, kteří v uplynulém roce oslavili 
svá životní jubilea. I na úvod tohoto 
setkání vystoupily děti z naší školy a 
školky s krátkým představením, 
pečlivě natrénovanými písničkami a 
básničkami, kterými potěš i ly 
přítomné oslavenkyně a oslavence. 
Každému jsme popřáli hodně 
zdravíčka a spokojenosti a setrvali v 
oslavách při vydařeném pozdně 
letním počasí až do večerních hodin. 

Jsme rádi, že jsme se mohli společně 
potkat a těšíme se zase brzy na viděnou. 

Martin Hakauf
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 obci Panenské Břežany se v červnu 
uskutečnila akce zaměřená na rozbor 

směsného komunálního odpadu. Tato událost byla 
organizována s cílem zhodnotit a prezentovat 
výsledky třídění komunálního odpadu v obci, což 
přispělo k představě možností třídění 
odpadu a lepšímu porozumění tomu, 
jak se místní obyvatelé ve vybraných 
lokalitách zapojují do třídění. 

Akce probíhala za účasti pracovníků 
ObceJinak.cz, zástupců obce s účastí 
dětí z místní školky a školy i místních 
obyvatel. V úvodu byly prezentovány 
základní informace o tom, co rozbor 
směsného komunálního odpadu 
znamená a jak se správně dá vytřídit 
odpad, což pomáhá v př ípadě 
doplnění znalostí. Pro děti byly 
nachystány otázky, jak správně třídit 
a odměny za správné odpovědi s 
tématikou třídění odpadů. 

Nás ledně by lo p ř i s toupeno k 
detailnímu rozboru vytříděného 
odpadu. Byly zde použity metody 
vážení a klasifikace jednotlivých 
druhů odpadu, což umožnilo přesně 
zjistit, jakou část komunálního 
odpadu je možné vytřídit. Data byla 
analyzována a výsledky předány obci 
pro představu, jaké odpady je možné 
dále třídit a jaké kroky mohou být 
řešeny. 

Rozbor ukázal, že v obci Panenské 
Břežany se nepodařilo vytřídit přibližně 45,54 % 
odpadu ze směsného komunálního odpadu. 
Největší podíl tvořil gastroodpad (12,17 %), 
následovaný plastem (7,38 %), biologicky 
rozložitelným odpadem (6,4 %) a překvapením byl 
podíl skla (5,3 %). Po rozboru směsného 
komunálního odpadu zbylo na ploše 54,46 % 
směsného komunálního odpadu, což ukazuje, že je 
stále prostor pro zlepšení v oblasti třídění.  

V rámci provedeného rozboru směsného 
komunálního odpadu bylo identifikováno značné 
množství skleněných obalů, které jsou zálohované a 
měly by být vráceny do systému zpětného odběru 
pro opětovné využití. Přítomnost těchto obalů ve 
směsném odpadu nejen zvyšuje celkové náklady na 
nakládání s komunálním odpadem, ale také 
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negativně ovlivňuje efektivitu separačního systému 
odpadového hospodářství obce. Analýza ukázala, že 
sklo tvořilo 5,3 % z celkového objemu směsného 
odpadu. Pokud by se tento podíl projevil i v roční 
produkci, znamenalo by to přibližně 6,9 tun skla, 

které by bylo možné vytřídit a zpětně využít místo 
jeho odstranění ve směsném odpadu.  

V rámci analýzy směsného komunálního odpadu 
bylo zjištěno, že gastroodpad tvořil významnou 
část, konkrétně 12,17 %. Tento odpad lze z hlediska 
materiálového využití separovat, avšak dle platné 
legislativy není obcím a městům stanovena 
povinnost třídění gastroodpadu nebo zajištění 
sběrných míst pro tento druh odpadu. Pokud by se 
podíl gastroodpadu projevil i v roční produkci 
odpadu ve stejné míře, odpovídalo by to přibližně 
16,1 tunám. Zlepšení environmentálního chování 
obce a kvality recyklace využitelných složek 
směsného odpadu vedlo zástupce obce k úvahám o 
zavedení systému sběru pro gastroodpad. Tento 
krok by přispěl ke zvýšení míry recyklace a 

Rozbor směsného komunálního odpadu v obci
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Mikroanalýza obsahu černých popelnic ukázala nedostatky 
ve třídění odpadu v obci

 listopadu na rozbor směsného komunálního 
odpadu navázala mikroanalýza obsahu 

černých popelnic v celé obci, kterou provedli 
zástupci ObceJinak.cz. Ta spočívá v tom, že se 
zdokumentuje obsah popelnice otevřením víka a 
vyfotí se její obsah bez toho, aniž by se dál zkoumal 
obsah popelnice, který není na první pohled vidět. 
Je tak vidět odpad navrchu popelnice a také to, do 
jaké míry je popelnice naplněna.  

Tato analýza probíhala v den, kdy se svážely pouze 
popelnice s týdenním cyklem vývozu, mapovány 
tak byly popelnice, u kterých je největší potenciál 
pro lepší třídění odpadů, protože směsného odpadu 
bychom měli produkovat podstatně méně tak, že by 
každé nemovitosti měla stačit černá popelnice s 
maximálně dvoutýdenním cyklem vývozu či ještě 
delším (výjimky jsou samozřejmě možné např. v 
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případě rodin s malými dětmi). To není náš výmysl, 
ale je to zákonný požadavek nastavený státem, kdy 
zákon o odpadech stanovuje maximální kvótu 
vyprodukovaného odpadu na jednoho občana, ta je 
pro rok 2025 ve výši 160 kg odpadu na 1 osobu za 1 
rok. Tato kvóta zároveň každý rok o 10 kg klesá až 
na úroveň 110 kg odpadu na osobu za rok v roce 
2030, od kterého navíc bude v ČR platit zákaz 
skládkování odpadů. Zároveň zákon obcím 
nařizuje, že v roce 2025 musí vytřídit minimálně 60 
% z produkovaných odpadů, i to směřuje k tomu, 
abychom snížili produkci směsného odpadu na 
minimum, tedy omezili obsah černých popelnic.  

Zároveň bylo dobře vidět, že řada popelnic s 
týdenním vývozem je k vyvezení přistavována 
téměř prázdná nebo jen z půlky zaplněná. To 
ukazuje, že zavedení dvoutýdenního cyklu svozu u 
takových nádob nebude žádný problém. 

efektivnějšího využití odpadů, čímž by se snížilo 
množství odpadu ukládaného na skládky. 

V rámci rozboru směsného komunálního odpadu 
bylo zjištěno, že stavební a demoliční odpad tvořil 
3,56 % z celkového množství. Ačkoliv se jedná o 
relativně malé procento, v ročním souhrnu by toto 
množství mohlo představovat až 4,7 tun odpadu 
uloženého v černých nádobách na směsný 
komunální odpad. Dle platné legislativy obce 

nemají povinnost zajišťovat speciálně místa pro 
sběr stavebního a demoličního odpadu, avšak každý 

občan je ze zákona povinen tento odpad 
třídit a předávat oprávněné osobě pro 
další nakládání. Obalové materiály ze 
staveb lze zpravidla odevzdávat ve 
sběrnách druhotných surovin, zatímco 
sutě a další stavební odpad mohou být 
odvezeny na recyklační střediska, nebo je 
možné objednat kontejnerovou dopravu, 
která Vám zajistí správné nakládání s 
tímto odpadem.  

Rozbor poskytl obci cenné údaje, jak se v 
b u d o u c n u z l e p š i t v o d p a d o v é m 
hospodářství . Akce v Panenských 
B řeža n e c h j e p ř í k l a d e m , j a k l z e 
prostřednictvím detailního rozboru získat 
užitečné informace a posílit ekologické 
chování v obci. Obec musí plnit separační 
cíle, ale jen ve spolupráci s občany je 
možné jich dosáhnout. 

Děkujeme, že pomáháte třídit odpad a 
tvořit lepší Panenské Břežany. 

Leoš Zemánek, ObceJinak.cz
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Přistavování poloprázdné či téměř prázdné 
popelnice k vývozu totiž mimo jiné neúměrně 
finančně zatěžuje celý systém, protože svozová 
společnost obci účtuje paušální částku za 
manipulaci s popelnicí. Pokud snížíme frekvenci 
svozu černých popelnic, snížíme i tyto paušální 
náklady a nebudeme platit za vyklopení popelnic, 
které nejsou naplněné.  

Analýza kromě toho ukázala, že stále existují 
mezery ve třídění jednotlivých složek komunálního 
odpadu. V řadě popelnic se nacházely ve velké míře 
plasty, plechovky, gastroodpad, ale i bioodpad 
(včetně dvou obrovských dýní), stavební odpady 
(vybourané dlaždice), nebezpečný odpad (dva kýble 
fasádní barvy, spreje) i velkoobjemový odpad 
(tlakový postřikovač). To jsou všechno věci, které do 
černé popelnice nepatří. Nejen že jde o porušení 
vyhlášky obce a zákona o odpadech, ale primárně 
toto chování zvyšuje váhu směsného odpadu a tím 
pádem i finanční náklady, které obec – potažmo my 
všichni – musíme zaplatit. A tento finanční dopad 
na obec je dokonce dvojnásobný, protože za 
recyklovatelný odpad obec navíc získává zpět 
peníze, neboť většina tohoto odpadu jsou ceněné 

suroviny, které se prodávají k dalšímu využití. Když 
skončí na skládce, obec za ně nedostane ani korunu, 
naopak ještě musí peníze vynaložit na jejich vývoz 
a skládkování. Každý ať si sáhne do svědomí, zda do 
černé popelnice hází jen to, co tam patří. Do 
budoucna bude zapotřebí ve spolupráci se svozovou 
s p o l e čn o s t í n a s t a v i t t a k o v ý k o n t r o l n í 
mechanismus, který zajistí, že popelnice, kde bude 

prokazatelně odpad, který tam nepatří, zkrátka 
nebudou vyvezeny. 

Dosavadní analýzy odpadového hospodářství nás 
jednoznačně vedou k závěru, že ač si skoro každý 
myslí, že třídí odpad (to vyplývá i z dotazníkového 
šetření, které v obci proběhlo v létě), realita je 
odlišná. Proto od července 2025 proběhne změna 

odpadového hospodářství, kdy černé 
popelnice budou sváženy jen 1x za 14 dní 
nebo 1x za měsíc, budou pouze ve velikosti 
80 nebo 120 litrů, a v systému door-to-door 
(prostřednictvím samostatných nádob, které 
bude mít každá nemovitost jen pro sebe) 
budou odváženy přímo od domů plasty, 
tetrapacky, papír a bioodpad. Na sběrných 
místech tak zbydou jen kontejnery na sklo a 
kovové obaly, a budou zde rozšířeny nádoby 
na jedlé oleje a také gastroodpad. Na jednom 
místě bude dále sbírán textilní odpad (nyní 
je kontejner na návsi u prodejny potravin) a 
elektroodpad (červený kontejner se aktuálně 
nachází na křižovatce K Dálnici x Za Školou). 

O konkrétním nastavení nového systému 
budeme v následujících měsících pravidelně 
informovat. Již v listopadu proběhla na 
úřadě první beseda s občany na toto téma 
(prezentaci z besedy najdete na webových 
stránkách obce), v prvním pololetí proběhne 

další veřejné setkání a samozřejmostí bude i 
podrobné informování prostřednictvím webových 
stránek a dalších komunikačních kanálů, včetně 
zpravodaje, aby byl přechod na nový systém co 
nejhladší.  

Martin Hakauf
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ilí přátelé, s novým školním rokem se nám po 
letech změnilo osazenstvo skupiny. V září 

nastoupilo devět nových dětí, víceméně tříleťáčci. 
První měsíc tedy proběhl ve jménu adaptace. Pro 

takto maličké děti není jednoduché odloučení od 
rodičů, sžití se s novým kolektivem, jiným denním 
řádem a pravidly soužití ve skupině. Podporou jim 

byly tři děti, které vše znaly z loňského roku. 
Všechny děti to zvládly velmi dobře, rychle si 
zvykly na nové prostředí a skamarádily se.  

Ač jsou to malí „prckové“, naše nová parta je 
velmi akční a veselá. Užíváme si spolu hodně 
zábavy při různých aktivitách. Od tvoření, 
kuchtění, zpívání a hraní, k řádění na hřišti, 
školní zahradě s dětmi z MŠ či na Vinici a v 
lese.  

Od října se také zúčastňujeme kulturních 
akcí. S dětmi z MŠ jsme zhlédli pohádku o 
vesmíru v mobilním planetáriu a divadelní 
představení O Leontýnce. A než přijdou 
Vánoce, rádi bychom realizovali společné 
akce s rodiči. Například podvečerní venkovní 
hru „Putování za světluškou“ a vánoční 
tvoření. Když se zadaří, zazpíváme u 
rozsvěcení vánočního stromečku; budeme 
vyhlížet Mikuláše a také si s dětmi vyrazíme 
na vánoční výlet. 

Jak vidíte, v naší skupině to „žije“. Za celou 
dětskou skupinu Vám přeji pohodové vánoční 
dny, nějaký prima dárek od Ježíška a do 
nového roku stejný příval energie, jako mají 
naše děti :) 

Zuzana Bukovská

Podzimní čas v dětské skupině
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rázdniny utekly jako voda a 2. září jsme se ve 
třídě Sluníček přivítali nejen s dvaceti dětmi, 

ale i novým maskotem třídy, skřítkem Malvínkou.  
Ta nás doprovází při našich dobrodružstvích, 

aktivitách ve třídě, ale i při výletech za poznáním. 
Děti si ji také berou k sobě na víkend a do deníčku jí 
zapisují, jak se o víkendu měla. Malvínka takto už 
navštívila spoustu zajímavých míst u nás v 
Břežanech, podívala se do Prahy, a dokonce 
cestovala až do Rakouska. Jen na plavecký výcvik, 
kam chodí každý pátek většina našich předškolních 
dětí, jsme ji ještě nepřemluvili, prý se trochu bojí 
vody.  

Na začátku roku jsme děti seznámili i s celoročním 
tématem, které letos máme, a to je Vesmírná 
odysea. Děti se budou zábavnou formou dozvídat 
informace o vesmíru, sluneční soustavě, galaxiích, 
kosmonautech a raketách. Je pro ně připravena 
vesmírná hra s osmi úkoly, které budou během roku 
plnit. Na konci je pak bude za splněné úkoly čekat 
malé překvapení.  

 Září nám přineslo nejen nové děti a Malvínku, ale i 
spoustu nových zážitků. Využili jsme hezké počasí a 
trávili hodně času venku na zahradě nebo v 
nedalekém lese. Také nás ale čekalo mnoho aktivit 
ve školce. Hned druhý týden v září k nám přijel pan 
truhlář Kaněra. Nejdříve nám vyprávěl o stromech a 
různých druzích dřeva, a poté jsme si s jeho pomocí 
vyrobili nádherné truhlíky z modřínového dřeva. 
Děti si zkusily dřevo obrousit a pak šroubovaly, 
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lepily a zatloukaly. Byly moc šikovné a truhlíky se 
jim moc povedly.  

Hned o týden později nás navštívila strážnice 
městské pol ic ie Odolena Voda v rámci 
preventivního programu o bezpečnosti pro školy 
a školky.  

Na konci září nás čekal výlet do nedalekého 
Zooparku Zájezd, kde je největší veřejně 
přístupná kolekce chameleonů na světě. Děti se v 
rámci komentované prohlídky terárií dozvěděly 
spoustu zajímavých informací o hadech, 
chameleonech, ještěrkách a želvách. Některé 
odvážné děti si hada dokonce pohladily. Kromě 
plazů jsme v Zooparku ještě měli příležitost vidět 
lamy, velblouda, poníky, kozy nebo například 
surikaty či lemury.  

Začátek října nás přivedl do světa včeliček. Paní 
včelařka pro nás připravila přednášku s názvem 
Medová snídaně. Ukázala nám, jak vypadá včelí 
úl a pověděla nám o tom, jak důležitá je včelí 
královna i ostatní včeličky. Děti mohly ochutnat 
sladký med a do školky jsme dostali krásné včelí 
pexeso. Hned druhý den jsme měli naplánovaný 

výlet do mateřské školky v Odoleně Vodě – shodou 
náhod do třídy Včeliček. Děti si pro své nové 
kamarády společně nakreslily velký obrázek, a 

Podzim v naší školce



18

Konec školního roku je za dveřmi
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aro už je konečně tady a sluníčko nám dodává 
tolik potřebnou energii. A snad i úsměv a dobrou 
náladu! Jestli někde čas utíká neskonale rychle, 

pak je to ve škole – to vám potvrdí každý učitel. A 
tak se pojďme ohlédnout za událostmi posledních 
měsíců školního roku 2023/2024. 

A právě v těchto slunečných dnech naši základní 
školu navštívila výtvarnice Lucie Křemen Kozelská, 
aby děti v rámci projektu ŘEMESLA seznámila s 
tím, jak pracovat s keramickou hlínou. Tentokrát 
nás čekala výroba keramických srdcí, která si děti 
nejen samy vytvořily, ale také ozdobily. V poslední 
části tvoření děti popustily uzdu své fantazii a 
mohly si vyrobit, co chtěly.   

V první polovině května se škola vypravila na 
barokní koncert do Rudolfina. Ten zahájila herečka 
Martha Issová, která děti svým poutavým a 
osobitým projevem dokázala snadno zaujmout. 
Hravou formou se žáci seznámili s barokním 
hudebním stylem a různými nástroji z tohoto 

období. Nechyběl ani typický dobový tanec, 
který si děti mohly vyzkoušet na pódiu i v 
hledišti. Po vystoupení jsme měli možnost 
vidět kulturní památky jako je Pražský hrad, 
katedrála sv. Víta, chrám sv. Mikuláše, 
Petřínská rozhledna, sídlo vlády a další. 

Zanedlouho po návštěvě Prahy stověžaté do 
naší školy zavítali budoucí prvňáčci. Přišli si 
prohlédnout nejen prostory a vybavení 1. 
třídy, ale také seznámit se s tím, co je po 
letních prázdninách jako budoucí prvňáčky 
čeká. Návštěva byla zahájena společným 
představením předškoláků a žáků 1. i 2. 
ročníku a paní učitelek.  Atmosféra byla 
opravdu skvělá, všichni jsme se nasmáli a 
užili si společného setkání.  

Že angličtina může být opravdu zábava se 
mohly děti přesvědčit při výuce s paní 
Karolínou Shipstead a jejím manželem 

Lukem, rodilým mluvčím. Manželé provozují 
jazykovou školu Playground English v Kralupech 
nad Vltavou a vytvářejí si i své vlastní výukové 
materiály. Děti byly z pestrých aktivit nadšené. 
Formou hry si procvičily slovní zásobu, gramatiku, 
výslovnost, konverzaci, poslech, rytmizovaly 
říkanky hrou na tělo. Po celou dobu skvěle 

pěšky se vydaly jim ho předat. Včeličky nám ukázaly 
svoji třídu, nasvačili jsme se a společně jsme se 
vydali na lanové hřiště v lese blízko zdejší základní 
školy. Už se těšíme, až naše nové kamarády 
přivítáme u nás ve školce v Břežanech.  

Tak jako celá naše země žila houbami, i my jsme 
tomuto tématu detailně věnovali. Děti vyprávěly, 
kolik košíků hub každý víkend našly, dokonce nám 
jeden z rodičů přinesl dva košíky jedlých i nejedlých 
hub na ukázku. Děti nadšeně houby kreslily, 
vytrhávaly z papíru, malovaly vodovkami či 
temperami. Houbové šílenství přerušil až vítr a 
dalším žhavým tématem se stalo pouštění draka. 

Dalším skvělým zážitkem pro nás byla návštěva 
mobilního planetária, které pro nás a děti z dětské 

skupiny připravilo skvělý program v podobě 
pohádky o zvířátkách ve vesmíru.  

Před prodlouženým víkendem jsme si ještě užili 
dýňování. Děti si společně s rodiči vydlabali 
roztomilé i hrůzostrašné dýně. Rodičům děkujeme 
za všechno skvělé občerstvení, které nám přinesli.  

S dětmi již brzy začneme nacvičovat vystoupení k 
rozsvícení vánočního stromečku a na vánoční 
besídku, a začneme vyrábět vánoční výrobky na 
tradiční jarmark, který proběhne 12. prosince. Na 
obě akce vás srdečně zveme!  

kolektiv mateřské školy
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spolupracovaly s lektory i vzájemně mezi sebou ve 
skupinách či dvojicích.  

Jen pár dní na to se ve škole brousilo, zatloukalo, 
lepilo, šroubovalo i vypalovalo do dřeva. A o tom, že 
práce truhláře je krásná, voní po dřevu, ale není 
žádná hračka, nás přijel do školy přesvědčit 
odborník z praxe, pan Kaněra. Po úvodním 
seznámení, aktivitách o lese, jeho ochraně a 
poznávání stromů nám vysvětlil, co nás čeká. 
Nejprve všechny důkladně proškolil o nutnosti 
dodržovat bezpečnostní pravidla při práci s nástroji. 
Výstupem projektového dne bylo vyrobit malý 
truhlík z modřínového dřeva.  Všem se dílo 
podařilo! 

Dalším skvělým zážitkem byl výlet do skleníku 
Fata Morgana v Botanické zahradě Praha. Jeli jsme 
opět MHD. Přehlídka několika desítek druhů 
exotických motýlů byla zcela fascinující. Zblízka 
jsme si mohli prohlédnout jejich líhnutí z kukel a 
také elegantní let, který můžeme bez nadsázky 
přirovnat k tanci. Děti byly tou nevšední a 
výjimečnou krásou naprosto okouzleny! Motýl s 
blankytně modrými křídly nám dokonce v jednu 
chvíli několikrát přelétl v těsné blízkosti nad 
hlavami. Pro děti to byl nezapomenutelný zážitek. 

Poslední květnový týden se žáci základní školy 
vydali na dlouho očekávanou Školu v přírodě v 
Příchovicích v Libereckém kraji. Okolí Turnovské 
chaty i chata samotná nám všem učarovaly. Užili 
jsme si krásné výlety na rozhlednu Štěpánka, 
Te s a řo v s k o u k a p l i , n e b o d o úža s n é h o 
Příchovického lesoparku. Byl to krásný, společně 
strávený čas pro všechny zúčastněné a těšíme se na 
další! 

Po báječné Škole v přírodě nás čekal Den dětí! 
Tento den se proměnil v jeden velký úsměv dětí z 
mateřské i základní školy. Nejen, že se nemusely 
učit, ale na zahradě školy si užily spoustu zábavy v 
podobě stanovišť, kde plnily nejrůznější úkoly. Poté 
si za odměnu mohly dosyta užít dva skákací hrady a 
občerstvení v podobě melounu a zmrzliny. Všichni 
jsme si tento den báječně užili. 

V červnu jsme se zúčastnili eko akce společnosti 
Obce jinak, kde jsme měli možnost vidět rozbor 
směsného komunálního odpadu naší obce. A že to 
byla podívaná. V černých popelnicích bylo opravdu 
velké množství odpadu, který tam nepatří. Žáci si 
připomněli, jak, kam a proč se odpad třídí a vedli si 
opravdu dobře. 

V témže měsíci proběhlo rozloučení s našimi 
předškoláky a žáky čtvrtého ročníku vystoupením 
na zahradě školy. Tentokrát v duchu celoročního 
projektu ŘEMESLA. Vystoupení si připravily 
všechny zúčastněné děti pod taktovkami pedagogů 
a daly do toho opravdu vše. Doufáme, že se rodičům 
líbilo, tak jako nám. 

Ještě před letními prázdninami se základní i 
mateřská škola se vypravila na výlet do DinoParku 
a ZOO v Plzni. Nejdříve nás přivítaly různé druhy 
dinosaurů v životních velikostech. Některé z nich 
se mechanicky pohybovaly a vydávaly typické 
zvuky. Velkým lákadlem bylo kino s 3D brýlemi. Z 

dinoparku jsme prošli do zoologické zahrady. Měli 
jsme možnost vidět množství nejrůznějších druhů 
živočichů. Obě cesty autobusem byly vzhledem k 
dopravní situaci delší, než jsme očekávali, avšak 
všechny děti to zvládly skvěle! Doprava na tento 
výlet byla hrazena z výdělku na vánočním jarmarku 
– děkujeme!  

Školní rok nám utekl jako voda a my tu máme 
poslední den, a to pátek 28.6. Tento den je 
důležitým momentem v životě každého žáka. Pro 
žáky to znamená zhodnocení a uzavření jednoho 
školního roku a přechod do prázdninového režimu. 
Chvilka napětí a pak už jen úsměvy u těch, kterým 
se dařilo, ale i u těch, kterým známky nevyšly zcela 
podle jejich představ. Všichni se určitě snažili tak, 
jak nejvíce mohli.  Žáky čeká zasloužený odpočinek 
a vytoužené dva měsíce prázdnin. 

kolektiv základní školy
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Nový školní rok je tu! 
v o u mě s í čn í v o l n o , l e t n í r a d o v á n k y, 
dobrodružné cestování, ponocování s 

kamarády a vyspávání do oběda končí. Přechod z 
prázdnin do školních lavic není mnohdy 
jednoduchý ani pro zkušeného školáka. Kromě 
setkání s kamarády totiž nastanou i povinnosti a 
hlavně učení. Druhého září jsme v naší škole 
tradičně slavnostně zahájili nový školní rok. 
Společně jsme uvítali rekordních patnáct prvňáčků.  

A než jsme se po prázdninách rozkoukali, začal i 
plavecký výcvik v Neratovicích. 

Jak už víte, celým rokem nás provází nosné téma. A 
tím je letos VESMÍRNÁ ODYSEA. V tomto roce se 
tedy školní akce, projekty, vystoupení a výlety 
budou zabývat hlavně vesmírnou tematikou.  

V září naši základní školu navštívila strážnice 
městské policie Odolena Voda. Preventivní program 
byl zaměřen na zásady bezpečného chování dětí při 
kontaktu s cizí osobou. Děti si připomněly, jaká 
nebezpečí a nástrahy na ně mohou čekat na ulici 
nebo v okolí domova.  

Pár dní poté jsme využili krásného podzimního 
počasí a s dětmi ze základní školy se vydali na 
výstavu snímků s astronomickou tematikou Petra 
Horálka do Minigalerie v Odoleně Vodě. Fotografie 
byly opravdu překrásné a děti tak mohly vidět 
meteorický roj, nebeský portál na Novém Zélandu, 
dlouhý ohon komety, noc Perseid, velkou koronu při 
zatmění Slunce nebo zatmění Měsíce v protisvitu. 
Čekání na autobus jsme dětem zkrátili návštěvou 
hřiště ve sportovním areálu Odoleny Vody. 

Poslední zářijový týden si žáci základní školy místo 
učení zabalili do batůžků svačinu a vydali se za 
zvířátky do Zooparku Zájezd nedaleko Kladna na 
adaptační výlet. Paní chovatelka je seznámila s 
životem jednotlivých druhů zvířat, s dětmi zvířátka 

nakrmila a umožnila jim prohlédnout si je opravdu 
zblízka, mnohdy i s možností osobního kontaktu. 
Děti obdivovaly nejen surikaty, lemury, lamy, 
papoušky, ale hlavně unikátní expozici v teráriích s 
největší kolekcí chameleonů na světě a s krásným 
leguánem Vašíkem. Opravdu nadšené byly děti z 
veverek, které se vůbec nebály a lezly jim i do 
batůžků. Cestou zpět si ještě všichni zaskotačili na 
hřišti v areálu zooparku a pak už nás čekal návrat 
do školy. 

Na začátku října celá škola voněla medem. 
Navštívila nás včelařka paní Belušová. Ukázala nám 
úl, pověděla nám o tom, z čeho se skládá, jak se o 
něj pečuje a k čemu slouží. Jednotlivé části jsme si 
mohli prohlédnout i osahat. Dověděli jsme se toho 

spoustu o rojení včel, o životním cyklu matky, 
dělnic a trubců a o dělbě práce včel. Už víme, 
jaké úkoly mají včely sběratelky, uklízečky, 
stavitelky, strážkyně a další. Známe jejich 
signály, kterými se dorozumívají s ostatními 
včelami. Zkrátka med není jen potravina, ale i 
lék! 

Co je planetárium? Jak vypadají planety 
sluneční soustavy zblízka? Jak veliké je 
Slunce, a jak daleko je od Země? Čím se liší 
hvězda od planety? A jaká jsou nejznámější 
souhvězdí? Jak vznikla planeta Země? Na tyto 
otázky dostali odpověď žáci 1. stupně na 
konci října, kdy naši základní školu navštívilo 

mobilní planetárium. Tento program probíhal v 
nafukovací kupoli, kde se děti díky dobrodružným 
příběhům dozvěděly, jak vesmír funguje.   

Počasí je už opravdu podzimní, takže nemohlo 
chybět ani oblíbené dýňování ve škole. Do lavic ve 
třídách dorazily obří i malé dýně se zástupem 
rodičů. Vyřezávalo se, dlabalo a vzduchem se linula 
opravdu úžasná vůně jídla a punče, které připravili 



21

Pojďme pomoci dobré věci a posunout naši školu dál

VZDĚLÁVÁNÍ

řestože byly prázdniny v plném proudu, ve 
škole se intenzivně pracovalo. Když odešel 

poslední žáček užívat si letního sluníčka, u nás 
nastal čas příprav na výmalbu kuchyně, jídelny a 
části chodby. Ani tentokrát se to neobešlo bez 
nutného zásahu. Opravu popraskaných zdí nám 
zajistil zkušený a zručný řemeslník, pan Vlastimil 
Veverka. Samotnou výmalbu měl pak na starost 
profesionální malíř, pan Vladyka. 

S ohledem na naše finanční možnosti se také 
snažíme o postupnou obnovu zastaralého nebo 
poškozeného technologického vybavení školy. 
Proto jsme neváhali a na doporučení paní ředitelky 
základní školy v Odoleně Vodě, paní Mgr. Ivany 
Ullmannové jsme výhodně zakoupili sice starší, 
avšak velice zachovalé monitory a PC do učebny 3. a 
4. ročníku od společnosti BNP Paribas Personal 
Finance SA. Tímto paní ředitelce ještě jednou 
mnohokrát děkujeme! K těmto počítačovým 
stanicím jsme pro žáky pořídili nové a pohodlné 
židle. Dále jsme zvelebili čtenářský koutek u školní 
knihovny nákupem moderních taburetů. 

Další letošní investice směřovaly na školní zahradu, 
kde bylo prioritou zajistit bezpečnost dětí. V okolí 
klouzaček proběhla úprava a zpevnění narušeného 
terénu a v zadní části zahrady jsme obnovili 

přírodní senzomotorický chodník. Jedním z našich 
cílů je totiž vytvořit dětem zahradu plnou podnětů 
a radosti, která bude příjemným místem nejen pro 
vzdělávání, ale také pro odpočinek a zábavu. 

Každá modernizace a vylepšení čehokoliv potřebuje 
svůj čas, a především finanční prostředky. V 
současnosti však ve školství dochází k výrazným 
změnám, které z mého pohledu mohou ohrozit 
fungování škol našeho typu do budoucna. Jsem ale 
přesvědčena, že malotřídky stále mají své kouzlo i 

paní kuchařka s paní hospodářkou i skvělí rodiče. 
Všem moc děkujeme za opravdu hojnou účast a 
spoustu dobrého jídla! 

Poslední říjnový den se ve škole sešel zástup 
strašidel, kostlivců, čarodějů, duchů, čarodějek, 
mrtvol, dýní, pavouků a netopýrů! S dětmi jsme se 
nejdříve přivítali, představili jsme si navzájem své 
masky a pak už nic nebránilo bujarému veselí. Ve 
třídě jsme si užili zábavu s hudbou, tancem i malým 

občerstvením a poté nás čekal halloweenský průvod 
obcí. Všem rodičům, kteří nás při koledě pohostili, 
ze srdce děkujeme. Průvod jsme zakončili v bistru u 
břežanského zámku, kde si děti daly báječné lívance 
se skořicí, nebo s oblíbenou Nutellou! Po návratu 
proběhlo i vyhlašování nejlepších masek, a že bylo 
z čeho vybírat. Moc jsme si to všichni užili! 

A co naše žáky ještě v nastávajících měsících čeká? 

Recitační soutěž Hálkovo pírko, která je dětmi 
velice oblíbená. Celostátní výtvarná soutěž 
“PŘÍRODA KOLEM NÁS”. Proběhne vánoční 
fotografování na obecním úřadě. Na půdě školy se 
bude konat komunitní setkání pro rodiče a přátelé 
školy. Přijede speciální pedagožka Mgr. Marina 
Šimanová. Téma přednášky je Efektivní podpora 
dětí při rozvoji a učení. Charitativní projekt Krabice 
od bot, v rámci kterého pošleme dárky sociálně 
znevýhodněným dětem. Rozsvícení vánočního 
stromečku a jarmark, který bude předcházet 
vánočnímu vystoupení dětí ze základní a mateřské 
školy. Všichni jsou srdečně zváni! 

kolektiv  základní školy
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 září jsme ve školní družině přivítali nové 
prvňáčky, celkem jich bylo čtrnáct! Starší děti 

prvňáčky krásně přivítaly a pomohly jim s adaptací 
na školní prostředí. Také jsme si s dětmi nastavili 
důležitá pravidla, aby se k sobě děti chovaly hezky a 
s respektem. 

A protože září bylo ve znamení krásného, téměř 
letního počasí, tak jsme si hojně užívali sluníčko na 
školní zahradě i v nedalekém lesíku. Zavítali jsme 

VZDĚLÁVÁNÍ

také na oblíbené obecní hřiště, kde starší děti hrají 
míčové hry a mladší děti si užívají prolézačky. 

Průběžně se také věnujeme celoročnímu projektu 
Vesmírná odysea. Povídáme si o vesmíru a v 
průběhu prvního pololetí si budeme připomínat 
planety sluneční soustavy a nejzajímavější objekty 
ve vesmíru. Pro děti je to určitě zajímavá a 
inspirativní cesta plná tajemna a neznáma.  

Pomalu nastává podzimní čas a my se těšíme na 
Halloween, budeme si povídat o historii této 
tradice. Pro děti a rodiče chystáme dýňování, 
malujeme podzim ve všech jeho barvách a 
povídáme si o přírodě a zvířatech. Děti vždy zajímá 
život v přírodě a přírodní zákonitosti.  

Věnujeme pozornost i významným dnům, jako 
např. Den stromů nebo Den úsměvů. Děti se vždy 
seznámí s původem vzniku těchto významných dnů 
a u vybraných významných dnů tvoříme i obrázky 
na plot, které souvisí s danou tematikou.  

Pomalu klepe na dveře vánoční čas, a tak 
zanedlouho budeme tvořit výrobky na vánoční 
jarmark, na který se všichni moc těšíme. Budeme si 
také povídat o adventu, o jeho významu a historii. 
Pro děti je to vždy velmi zajímavé a poučné 
povídání. 

kolektiv školní družiny

Nezahálí ani školní družina

půvab a do dnešní doby rozhodně patří. Společné 
vzdělávání zde funguje v té nejpřirozenější podobě 
a děti si kromě dobrých výsledků odnášejí do života 
i vzácné sociální dovednosti.   

Bohužel od příštího školního roku postupně přejde 
financování nepedagogických pracovníků na 
zřizovatele. Obec, která naši školu zřizuje, však 
stejně jako mnoho dalších obcí hospodaří s 
omezeným rozpočtem, přesto se ale pod vedením 
pana starosty snaží školu maximálně podporovat.  

Všichni si jistě domyslíme, jaká negativa toto 
rozhodnutí MŠMT s sebou přinese. Smutnou 
pravdou je, že naše škola si ze svého rozpočtu 
nemůže dovolit veškeré moderní vybavení, které je 
dnes pro kvalitní výuku klíčové. Jedním z takových 
zařízení je bezesporu interaktivní tabule, o jejíž 
pořízení škola usiluje poslední roky. Jménem školy 
se proto obracím na širokou veřejnost s prosbou o 
finanční příspěvek na nákup alespoň jedné 
interaktivní tabule. Pokud se záměr podaří a tabuli 
zakoupíme, našim žákům umožníme efektivnější a 
zábavnější formu výuky, ale v první řadě jim 

zajistíme přístup k moderním vzdělávacím 
metodám a rozvoj digitálních dovedností.  

Jsem si vědoma, že současná ekonomická situace 
není vůbec jednoduchá. Všichni pečlivě zvažujeme, 
jak naložíme se svými finančními prostředky. 
Přesto bych Vás ráda požádala, zda byste zvážili 
možný f inanční příspěvek na nákup této 
interaktivní tabule pro naši školu. Vaše podpora by 
měla přímý a dlouhodobý dopad na kvalitu 
vzdělávání našich žáků a pomohla by nám udržet 
krok s měnícími se požadavky na moderní 
vzdělávání. 
Pro tento záměr jsme vytvořili transparentní účet 
vedený u České spořitelny a.s., kam lze posílat Vaše 
příspěvky: 19-0428638339/0800. V případě zájmu o 
podporu nás neváhejte kontaktovat, rádi Vám 
poskytneme podrobnější informace. Ty také 
naleznete na webových stránkách školy 
zsmsbrezany.cz, kde můžete sledovat aktuální stav 
účtu.  
Předem mnohokrát děkujeme případným dárcům!  

Mgr. Pavla Pristášová, ředitelka školy
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arokní gotika i gotizující baroko souvisí s Janem 
Blažejem Santinim – Aichelem (1677 – 1723), 

který se vyučil kameníkem a malířem, ale 
povoláním byl architekt osobitých staveb - chrámů, 
kostelů, kaplí, paláců, zámeckých sídel nebo 
hospodářských budov. Obvykle jim vtiskl výraznou 
vizuální podobu a jeho autorství lze proto rozeznat 
mezi množstvím významných památek. O Santinim 
byly napsány knihy, natočeny celovečerní filmy, 

které „pracují“ s motivy santiniovského tajemna či 
filmové dokumenty, v nichž je umělcova tvorba 
hodnocena. Jaký člověk byl Jan Blažej Santini – 
Aichel? Jsou Santiniho stavby barokní gotikou nebo 
spíše gotizujícím barokem? Co o něm vlastně víme?  

Odpovědi na tyto otázky přináší výstava Santini a 
svět jeho architektury (1723 – 2023) v Národním 
technickém muzeu v Praze (ve dnech 7. prosince 
2023 - 5. ledna 2025 pořádaná k třistaletému výročí 
úmrtí slavného architekta), ale zejména nová 
reprezentativní monografie od autorského kvarteta 
ve složení Mgr. Jakub Bachtík, doc. PhDr. Richard 
Biegel, prof. PhDr. Jiří Kroupa a ing. Petr Macek. 
Kniha obsahuje prolog o Santiniho „druhém životě“ 

KULTURA

na stránkách již vydaných publikací historiků 
umění, chronologii Santiniho reálného života a 
vykonaného díla, dvanáct jednotlivých kapitol 
(Bachtík – 2, Biegel – 2, Kroupa - 3, Macek – 5) a 
epilog o průzračnosti jeho architektury.  

Jan Blažej Santini – Aichel je především popsán 
jako muž značného pracovního nasazení a 
společenské obratnosti. Počínaje učením, kdy byl 

inspirován stavbami z Francie a 
Itálie, přes jeho tovaryšská léta 
u architekta, kterým byl Jean 
Baptiste – Mathey (pojednáno je 
o S a n t i n i h o s p o l u p r á c i s 
mistrem při stavbě theatinského 
kostela Panny Marie ustavičné 
p o m o c i a s v. K a j e t á n a v 
Nerudově ulici v Praze na Malé 
Straně), po ranou a posléze 
v r c h o l n o u e t a p u t v o r b y 
(sestupná spirála kariéry u 
Santiniho nenastala, neboť 
předčasně zemřel ve věku 
čtyřiceti šesti let), kdy navrhoval 
projekty úprav č i nových 
mimořádných budov, např. 
kaple sv. Anny v Panenských 
Břežanech, kaple Jména Panny 
Marie v Mladoticích, kostela sv. 
Petra a Pavla v Horní Bobrové, 
klášterních chrámů i areálů v 
Kladrubech u Stříbra, Mariánské 
Týnici, Plasích, Rajhradu, Sedlci 
u Kutné Hory či Želivi, popř. 
zámeckého areálu v Rychnově 
nad Kněžnou, zámků Karlova 
Koruna v Chlumci nad Cidlinou 

a v Lázních Bělohradu, až po poutní kostel sv. Jana 
Nepomuckého na Zelené hoře nedaleko Žďáru nad 
Sázavou, kterému je v knize věnována celá kapitola 
(Jiří Kroupa). Obzvlášť důkladně je také vysvětlena 
situace ohledně kostela Nanebevzetí Panny Marie a 
kláštera v Dolním Ročově - Santiniho stavba byla 
posléze poškozena a radikální přestavbou byl 
pověřen Kilián Ignác Dientzenhofer - v zemích 
Koruny české tehdy bylo málo míst ovlivněných 
dvěma výjimečnými barokními architekty.  

Publikace obsahuje velký počet kvalitních 
barevných fotografií (Martin Micka) památkových 
objektů (exteriér a interiér) v aktuální podobě, 
architektonických plánů, skic, map, obrazových i 

Jan Blažej Santini a svět jeho architektury (recenze knihy)

foto: Vladimír Šigut/Nakladatelství Karolinum
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freskových portrétů a kreseb půdorysů (Lucie 
Beránková) vybraných staveb, které provázejí 
zajímavé informace ohledně Santiniho cestování a 
společenských kontaktů vůči stavebníkům (např. 
opati klášterů – Jindřich Snopek v Sedlci u Kutné 
Hory, Eugen Tyttl v Plasích, Jeroným Hlína v Želivi, 
Václav Vejmluva v Žďáru nad Sázavou či Maurus 
Fintzguth v Kladrubech u Stříbra) či stavitelům a 
polírům, realizujícím jeho plány (např. František 
Benedikt Klíčník v Rajhradu u Brna), popř. 
Santiniho žáků i spolupracovníků a zároveň 
následovníků (např. Jan Jakub Vogler v Sedlci u 
Kutné Hory, Želivi a na Zelené hoře, Donato 
Morazzi v Chrasti u Chrudimi, Matěj Ondřej Kondel 
v Kostelci u Nadryb, Václav Špaček v Cvikově a 
Horní Polici). Plně dotvářejí architektův sociální 
profil a dokazují, že Santini byl výjimečným 
umělcem i člověkem. 

Autoři se stylisticky odlišují, přesto napsali 
kompaktní publikaci, ve které informují i o mnoha 
dobových společenských reáliích a zvyklostech 
ovlivňujících vznik hodnotných staveb. V jejich 
podání je Jan Blažej Santini – Aichel geniálním 
architektem v prostoru a času, zbavený aury 
tajemna i nadpřirozených schopností.  

Jakub Bachtík – Richard Biegel -  Jiří Kroupa – Petr 
Macek: Jan Blažej Santini a svět jeho architektury, 
ISBN: 978-80-246-5947-3 (Karolinum) ISBN: 
978-80-7037-431-3 (NTM), 424 str., 1. vyd., 
Nakladatelství Karolinum a Národní technické 
muzeum v Praze, rok 2024.  

Stanislav Vaněk 

Zastupitelstvo obce dne 06. 06. 2024 

• schválilo účetní závěrku příspěvkové organizace 
Základní škola a Mateřská škola Panenské 
Břežany za rok 2023 a rozhodlo o rozdělení 
hospodářského výsledku tak, že zisk z hlavní 
činnosti ve výši 1 161, 99 Kč bude převeden do 
rezervního fondu této příspěvkové organizace; 

• schválilo účetní závěrku obce Panenské Břežany 
za rok 2023; 

• schválilo závěrečný účet obce Panenské Břežany 
za rok 2023 spolu se zprávou o přezkoumání 
hospodaření obce a vyjádřilo souhlas s 
celoročním hospodařením obce, a to bez 
výhrady; 

• I. schválilo přijetí dotace ve výši 710 648 Kč od 
Agentury ochrany přírody a krajiny ČR z 
Operačního programu životní prostředí 
2021-2027 za účelem realizace projektu Studie 
systému sídelní zeleně obce Panenské Břežany; 
II. schválilo uzavření smlouvy o dílo na 
zpracování Studie systému sídelní zeleně obce 
Panenské Břežany mezi obcí Panenské Břežany 
a společností Atregia s.r.o., se sídlem Vážného 
10, 621 00 Brno, za celkovou cenu 563 860 Kč 
včetně DPH; 

• schválilo uzavření veřejnoprávní smlouvy o 
zajištění výkonu obecní policie mezi obcí 
Panenské Břežany a městem Odolena Voda; 

Ze zasedání zastupitelstva obce
• schválilo uzavření kupní smlouvy mezi obcí 

Panenské Břežany a společností DOMY A 
PARCELY 21 s.r.o., se sídlem Čakovická 635, 250 
73 Přezletice, zastoupená Milanem Wotawou, 
jednatelem, jejímž předmětem je nabytí 
vlastnického práva k pozemní komunikaci, 
dešťové kanalizaci, vodovodnímu řadu a 
veřejnému osvětlení v ulici Nad Svatou Annou ve 
prospěch obce za celkovou kupní cenu 300 000 
Kč; 

• schválilo záměr nabytí vlastnického práva ke 
splaškové kanalizaci v majetku pana Ing. J. N. za 
maximální kupní cenu ve výši 57 500 Kč, a to po 
vypořádání pozůstalosti po zemřelém Ing. J.N.; 

• schválilo uzavření příkazní smlouvy na pořízení 
Regulačního plánu RP 2 v souladu s § 6 odst. 2 
zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a 
stavebním řádu, v platném znění, s Ing. Renatou 
Perglerovou, která splňuje kvalifikační požadavky 
stanovené tímto zákonem, jako příkazníkem a s 
panem D. A. S. a paní P. Ř. jako navrhovateli, v 
případě, že bude podána žádost o vydání 
Regulačního plánu RP 2 pro plochy Z10 a CNU7 
podle Výkresu základního členění území (I.1) 
Územního plánu Panenské Břežany včetně 
obsahových náležitostí dle Přílohy č. 10 k 
vyhlášce č. 500/2006 Sb., o územně analytických 
podkladech, územně plánovací dokumentaci a 
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Činnost městské policie v obci
V červnu prováděla městská policie kontrolu 
dodržování maximální povolené rychlosti vozidel v 
obci, dále zadokumentovala přestupek stání v 
obytné zóně mimo vyhrazená místa, řešila  
o z n á m e n í t ý k a j í c í s e z a b ěh n u t í p s a a 
z a d o k u m e n t o v a l a p ře s t u p e k n e d o d rže n í 
předepsané průjezdnosti komunikace. 

V červenci řešila hlídka 1x přestupek nedovoleného 
stání v obytné zóně, prověřovala  oznámení týkající 
se dlouhodobého rušení nočního klidu, dále 
asistovala složkám IZS v místě, kde došlo ke 
zranění osoby vlivem pádu a hlídka na místě 
zejména usměrňovala dopravu. V tomto měsíci také 
prováděla kontrolu dodržování maximální povolené 
rychlosti vozidel jedoucích v obci a odchytila v obci 
volně pobíhajícího psa. Pes jevil známky zranění a z 
toho důvodu byl okamžitě převezen k ošetření 
nejbližšímu MVDr. a následně byl pes předán 
majitelce. 

V srpnu řešila hlídka 1x podezření na autovrak v 
obci, podnět k řešení předala na obecní úřad. Dále 

2x prováděla kontrolu dodržování maximální 
povolené rychlosti vozidel v obci, prověřovala  
oznámení týkající se volně pobíhajícího psa po 
komunikaci v katastru obce a provedla na základě 
oznámení sběr a odstranění injekčních stříkaček 
nalezených u dětského hřiště v ulici Zahradní. 

V září řešila 2x podezření na porušení obecní 
vyhlášky o odpadech, prováděla kontrolu 
dodržování maximální povolené rychlosti vozidel v 
obci, uspořádala preventivně-výchovnou přednášku 
v ZŠ a MŠ a prováděla v obci dohled nad 
dodržováním pravidel silničního provozu. 

V říjnu opět prováděla kontrolu dodržování 
maximální povolené rychlosti vozidel v obci, 
provedla odchyt volně pobíhajícího psa, prováděla 
v obci dohled nad dodržováním pravidel pro provoz 
na pozemních komunikacích a 3x řešila podezření 
ze spáchání přestupku nedovoleného stání na 
vyhrazeném parkovacím místě. 

Městská policie Odolena Voda

způsobu evidence územně plánovací činnosti, v 
platném znění. 

Zastupitelstvo obce dne 05. 09. 2024 

• schválilo rozpočtové opatření č. 9; 

• vydalo Obecně závaznou vyhlášku o regulaci 
provozování hazardních her; 

• vydalo Obecně závaznou vyhlášku o regulaci 
hlučných činností; 

• vydalo Obecně závaznou vyhlášku, kterou se 
stanovují pravidla pro pohyb psů na veřejných 
prostranstvích v obci; 

• vydalo Obecně závaznou vyhlášku o stanovení 
koeficientů pro výpočet daně z nemovitých věcí; 

• vydalo Obecně závaznou vyhlášku k zajištění 
udržování čistoty ulic a jiných veřejných 
prostranství, k ochraně životního prostředí, 
zeleně v zástavbě a ostatní veřejné zeleně; 

• I. schválilo pokračování prací v rámci Smlouvy o 
dílo uzavřené mezi Svazkem obcí Pode Vsí a 
Studio Perspektiv na akci „Výstavba svazkové 
školy Pode Vsí - projektová dokumentace“, které 
povedou k získání pravomocného povolení 
stavebního záměru; II. schválilo zahrnutí 
investičního příspěvku svazku do návrhu 
rozpočtu obce na rok 2025 ve výši max. 1 004 966 

Kč jako podíl obce za získání pravomocného 
povolení záměru „Výstavba svazkové školy Pode 
Vsí - projektová dokumentace“ a výdaje dalších 
let do návrhu střednědobého výhledu rozpočtu 
obce; 

• schválilo bezúplatné budoucí nabytí části 
pozemku p. č. 474/3 v k. ú. Panenské Břežany o 
výměře cca 120 m2, která bude dotčena 
stavebním záměrem „Obecní dům Panenské 
Břežany“, z vlastnictví Středočeského kraje do 
vlastnictví obce Panenské Břežany. 

Zastupitelstvo obce dne 03. 10. 2024 

• schválilo Dodatek č. 1 ke Zřizovací listině 
Základní škola a Mateřská škola Panenské 
Břežany, IČ: 70996059, se sídlem Hlavní 63, 
Panenské Břežany; 

• schválilo poskytnutí mimořádného finančního 
příspěvku příspěvkové organizaci Základní škola 
a Mateřská škola Panenské Břežany, IČ: 
70996059, se sídlem Hlavní 63, Panenské 
Břežany, ve výši 250 000,- Kč na pokrytí výpadku 
státního financování platů nepedagogických 
pracovníků. 

ze zápisů zpracovala Věra Dobrevová
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